
شهریه مدارس فرزندان نمایندگان مجلس!

یک نماینده: شهریه در تخصص من 
نیست، پاسخ نمی دهم

دولت موظف است وسایل آموزش و پرورش رایگان 
را برای همه ملت تا پایان دوره متوسطه فراهم سازد و 
وسایل تحصیلات عالی را تا سر حد خودکفایی کشور به 
طور رایگان گسترش دهد. این اصل ۳۰ قانون اساسی 
است که هر سال کمرنگ و کمرنگ تر می شود. بحث 
شهریه مدارس غیردولتی چالش هر سال والدینی است 
که فرزند دانش آموز دارند. در حالی که رئیس سازمان 
مدارس و مراکز غیردولتی وزارت آموزش و پرورش 
کشور اعلام کرد که مدارس غیرانتفاعی تنها می توانند ۵ 
تا ۴۸ میلیون تومان شهریه دریافت کنند، آنچه در عمل 
اتفاق می افتد، همخوانی با این قیمت گذاری دستوری 
ندارد. حال پرسش این است که فرزندان مسئولان و از 
جمله نمایندگان مجلس، در چه نوع مدارسی تحصیل 
می کنند؟ آیا مشکل پرداخت شهریه های سنگین، 
گریبان گیر آن ها هم است؟ پاسخ این پرسش ها را از 
چند تن از نمایدگان مجلس جویا شدیم که در ادامه آن 
را می خوانید. الهویردی دهقانی، نماینده مردم ورزقان 
یک فرزند در مقطع متوسطه دارد، او درخصوص شهریه 
مدارس غیرانتفاعی می گوید: »مدارس یک جدول دارند 
که نرخ آن نسبت به شهرستان ها و مقاطع فرق می کند؛ 
خدمات و امکانات بیشتر باشد، هزینه بیشتری هم باید 
پرداخت. اما میزان شهریه با کیفیت آموزش به خصوص 
در بخش های تربیتی، ورزش و آزمایشگاهی متناسب 
نیست و کیفیت شان معمولا پایین است. همچنین 
مشکل دیگری که دارند این است که از دبیران مجرب 
استفاده نمی کنند و اگر هم استفاده کنند به صورت 
عادلانه حقوق نمی دهند.« این نماینده مجلس در پاسخ 
به اینکه شهریه مدرسه فرزند خود چه میزان است، 
عنوان کرد: »هزینه سال گذشته مدرسه فرزند من 
که در تبریز است، ۲۵ میلیون تومان بود که با خدماتی 
که ارائه می دهند متناسب نیست. کلاس هایی که در 
حالت استاندارد باید ۱۵ نفر باشد، ۳۰ نفر دانش آموز 
داشت.« احمدحسین فلاحی، عضو کمیسیون آموزش 
مجلس هم درخصوص شهریه مدرسه فرزندان خود 
بیان کرد: »فرزندان من در شهرستان مدارس دولتی 
می رفتند و در تهران هم مدارس هیات امنایی که 
نسبت به غیرانتفاعی ها هزینه زیادی نمی گیرند. ما 
گفته ایم که در این زمینه نظارت جدی شود و امروز هم 
ممکن است در کمیسیون مطرح کنیم.« وی در پاسخ 
به اینکه آیا این قیمت گذاری ها می تواند از شهریه های 
یران  نجومی مدارس جلوگیری کند، به دیده بان ا
گفت: »وقتی دارند فعالیت می کنند، باید آیین نامه ها 
و قوانین را رعایت کنند. مدارس نمی توانند هر نرخی 
که می خواهند را بگذارند. وزارت آموزش و پرورش بازار 
کاسبی نیست بلکه بازار تربیت است و نباید از این حیث 

خارج شود.«

   هنوز برای مدرسه تصمیم نگرفته ایم
ذبیح ا... اعظمی، نماینده مردم جیرفت هم در پاسخ به 
اینکه آیا با مشکل شهریه سنگین مدارس مواجه است 
یا خیر، اظهارکرد: »بنده هم فرزند دانشجو دارم و هم 
دانش آموز مقطع متوسطه دوره اول. نمی دانم وزارت 
آموزش و پرورش قانون و مقرراتی برای این موضوع 
دارد یا نه، ولی هیات امنای مدارس هر چه قدر دلشان 
می خواهد از والدین شهریه دریافت می کنند. بعضی از 
مدارس در سطحی که خدماتی می دهند، متناسب با آن 
هم شهریه دریافت می کنند اما واقعا سرسام آور است. در 
شهرستان ها باتوجه به اینکه قدرت مالی مردم پایین تر 
است، شهریه هم کمتر است ولی در تهران عجیب و 
غریب است.« این عضو کمیسیون کشاورزی مجلس 
همچنین درباره میزان شهریه فرزندش بیان داشت: 
»هنوز تصمیمی نگرفته ایم که با مدرسه فعلی ادامه 
دهیم یا نه، بنابراین فعلا مشخص نیست.« سیدمجتبی 
یوسفی، نماینده مردم اهواز هم گرچه عنوان کرد 
که فرزند محصل دارد اما درباره میزان شهریه ای که 
پرداخت می کند، گفت: »این اطلاعات تخصصی است 
و من در موردش صحبت نمی کنم!« بهروز محبی، 
عضو کمیسیون برنامه و بودجه فرزند دانش آموز ندارد 
اما درباره شهریه مدارس عنوان کرد: »بر اساس قانون 
اساسی حاکمیت موظف است که تحصیل تا مقطع دیپلم 
به صورت رایگان باشد اما مساله ای که وجود دارد پاسخ 
به این سوال است که مدارس را چگونه باید بچرخانیم؟ 
متاسفانه از یک طرف بودجه سرانه به شدت کاهش پیدا 
کرده و از طرفی می خواهیم مدرسه از دیگران پولی 
دریافت نکند که قطعا به این شکل امورات مدارس 
نمی چرخد.« وی افزود: »این مجلس دو کار بزرگ انجام 
داد؛ یک مورد آن قانونی بود که یک درصدی از درآمد 
شرکت های دولتی به آموزش و پرورش اختصاص پیدا 
کند و مساله دیگر این بود که برخی از مکان هایی که در 
کنار مدارس وجود دارند و می توان برای آن ها مولدسازی 
و درآمدی ایجاد کرد، تغییر کاربری داده شوند. ما باید 
آموزش و پرورش را به صورتی توانمند کنیم که نیازش به 
شهریه پردازان کاهش پیدا کند.« محبی همچنین مطرح 
کرد: »سال گذشته دختر من که در مجموعه مدارس 
فرزانگان تحصیل می کرد، مبلغ شهریه آن چنان سنگین 
بود که حتی با شهریه هیچکدام از دانشگاه ها همخوانی 
نداشت. بنابراین حتما نیاز است که آقای صحرایی به 
بحث شهریه های نامتعارف مدارس ورود جدی داشته 

باشند و جرم انگاری شود.«

انتشار  – مطهره شفیعی:  آرمان ملی 
بخشی از یک فیلم طنز که در آن رامبد جوان به 
افشاگری درباره حقوق نمایندگان می پرداخت، 
بار دیگر موضوع میزان دریافتی نمایندگان 
را بر سر زبان ها انداخت. نمایندگان مجلس 
چقدر حقوق دریافت می کنند؟ این سوالی 
است که بسیاری از مردم دارند اما پاسخی به آن 
داده نمی شود و اگر نماینده ای به  بیان دریافتی 
خود بپردازد با واکنش منفی نمایندگان دیگر 
مواجه می شود، مانند سال گذشته که مسعود 
پزشکیان، نماینده تبریز گفته بود: »من الان 
۳۷ میلیون تومان به عنوان سقفی که مجلس 
برای من تعیین کرده دریافت می کنم و میزان 
آن ۱۰ برابر شده اما حقوق پزشکی که در مناطق 
محروم خدمت می کند، همان است.« اما پس از 
آن علی نیکزاد، عضو هیات رئیسه مجلس با رد 
اظهارات پزشکیان مبنی بر اینکه دریافت حقوق 
۳۷ میلیون تومانی، اظهار کرد: »این حقوق و 
سقفی که مجلس برای وی تعیین کرده، مربوط 
به حقوق نمایندگی نیست. پزشکیان وزیر بوده، 
استاد تمام و عضو هیأت علمی دانشگاه است و از 
آنجا حقوق دریافت می کند.« شاید نیکزاد تصور 
نمی کرد سایر نمایندگان هم علاقه به افشای 
حقوقشان داشته باشند اما چنین شد. تیرماه 
سالجاری خبرآنلاین نوشت: »احمد امیرآبادی 
فراهانی، نماینده قم در مجلس شورای اسلامی 
گفته »نمایندگان دو حساب دارند. حقوق ماهانه 
آنان به یک حساب واریز می شود و هزینه های 
دفتر یا دفاترشان به حساب دیگر. حقوق ماهانه 
۲۰ میلیون تومان است و هزینه های دفتر هم ۵۳ 
میلیون تومان« در توضیح مورد خود هم »چون 
در حوزه انتخابیه ۸ دفتر دارم. ۳ دفتر در قم و ۵ 
دفتر در شهرستان های دیگر با ۲۳ کارمند و همه 
را باید با همان ۵۳ میلیون تأمین کنم.« پس از 
اظهارات این نماینده بود که سوالاتی مطرح شد از 
جمله اینکه چرا نمایندگان معادل حداقل حقوق 
و دستمزد تعیین شده دریافت نمی کنند؟ حقوق 
فعلی نزدیک به سه برابر حداقل دستمزد است. 
چقدر احتمال دارد کارمندان دفتر از بستگان 

باشند؟ این نماینده چگونه می تواند رنج بیکاران 
را درک کند و تدبیری بیندیشد؟ 

  کدام نماینده 286 میلیون دریافتی 
دارد؟

جبار  که  بود  سال جاری  اردیبهشت 
کوچکی نژاد، عضو کمیسیون برنامه و بودجه از 
مصوبه این کمیسیون برای افزایش ۲۰ درصدی 
حقوق نمایندگان در سالجاری خبر داد. مهم ترین 
و جالب ترین افشاگری درباره حقوق نمایندگان 
به افشای حقوق رئیس کمیته تحقیق و تفحص 
از حقوق های نجومی باز می گردد. مالک شریعتی 
نیاسر، نماینده مردم تهران در مجلس شورای 
اسلامی در توئیتر خود، نوشت: »از اول معتقد 
و عامل به  شفافیت مسئولان به ویژه اموال بودم. 
چرا این فیش تاکنون منتشر نشده؟ چون فقط 
در اختیار مدیریت مجلس بوده و صادر نمی شده 
)توضیح بیشتر با رئیس و سخنگوی مجلس (

چرا از ۲۸۶ فیش مشابه »هزینه نمایندگی«، 
نیروی اجرایی مجلس فقط این یکی را درز 
داده؟ شاید تسویه حساب! با استقبال از شرایط 
پیش آمده: دریافتی نمایندگانی که از مجلس 
حقوق می گیرند، بین ۲۰ تا ۲۴ میلیون تومان 
است. البته بنده حقوق هیات علمی می گیرم 
و مابه التفاوت را مجلس می دهد. اگر قرار بود 
یک بخشدار هم، هزینه اجاره دفتر، خودرو، 
چند کارمند و سایر هزینه های کارش را نقدا 

بگیرد، بسیار بیشتر از هزینه نمایندگی می شد. 
کاش نمایندگان هم امکانات ثابت داشتند اما 
فعلا مخارج اداری را به صورت نقدی از مجلس 
می گیرند و خودشان باید هزینه دفتر، حقوق 
کارمندان، هزینه های جاری تلفن و احیانا 
اجاره مسکن را بدهند. البته ابزار تفکیک نیاز 
فردفرد نمایندگان به هر مورد وجود ندارد لذا 
اگر نماینده ای اجاره مسکن نمی دهد، می تواند 
پولش را برای کارمند بیشتر یا اجاره دفتر و سایر 
وظایف نمایندگی هزینه کند. مبلغ ودیعه مسکن 
مذکور را طبق وعده اول مجلس، برای وام ضروری 
مراجعان در بانک رسالت گذاشته ام. طبعا نماینده 
مجاز به استفاده شخصی نیست، اما بررسی آن 
تقواسنج می خواهد.« آنچه مالک شریعتی نوشته 
بود با واکنش برخی دیگر نمایندگان مواجه شد. 
غلامرضا نوری قزلجه، نماینده بستان آباد در 
واکنش به اینکه شریعتی بعد از انتشار فیش 
حقوقی شان توئیتی نوشت که ۲۸۶ نماینده 
دیگرهم چنین دریافتی دارند، گفت: »من تصویر 
فیش حقوقی ایشان را دیدم و حتما ملاحظه 
فرموده اید که در داخل آن معوقات نیز لحاظ 
شده است فلذا فیش به آن رقم نیست. اما در 
مورد اینکه به درز شدن آن اعتراض کرده اند باید 
گفت اصولا نباید نماینده چیزی برای درز کردن 
داشته باشد و وقتی مجلس هم شعار شفافیت را 
می دهد اصولا باید نمایندگان هم شفاف باشند و 
اگر چیزی قابل دفاع است باید از آن دفاع کنیم و 

اگر قابل دفاع نیست باید آن را کنار بگذاریم. در 
مجموع از رقم فیش این ۱۸ میلیون هم کم شود 
باز هم مجموع دریافتی زیاد است. ما یک حقوق 
داریم که تکلیفش مشخص است و براساس 
نظام هماهنگ و رده های شغلی و تعاریفی که 
در خدمات کشوری برای سطح نماینده است 
پرداخت می شود و در سامانه مربوطه بارگذاری 
می شود. ضمن اینکه برخی نمایندگان که از 
دستگاه های دیگر و یا عضو هیات علمی هستند 
گاه از مبدا خودشان حقوق می گیرند و نمی آیند 
از مجلس حقوق بگیرند، چرا که حقوق شان در 

آنجا بالاتر است.«

  پاسخ مجلس به حقوق های نجومی
 روز گذشته روابط عمومی مجلس اعلام کرد: 
چندی پیش یکی دیگر از روزنامه نگارنماها 
فیشی را منتشر کرد و مدعی پرداخت حقوق 
۱۰۰ میلیون تومانی به یک نماینده مجلس شد. 
جریانی با تکرار عبارت سراسر دروغ حقوق ۱۰۰ 
میلیون تومانی نمایندگان، تلاش کردند مجلسی 
که در سال آخر خود به رغم برخی نقاط ضعف، 
در یک نگاه کلی مدال افتخار مجلس انقلابی را 
گرفته است، تخریب کند. روابط عمومی مجلس 
شورای اسلامی ضمن ارائه توضیحاتی درباره 
پرداخت حقوق بالا به یک نماینده، خواستار 
برخورد با کسانی که تهمت زده اند، شد. متن این 
اطلاعیه به شرح زیر است: چندی پیش یکی 
دیگر از روزنامه نگارنماها فیشی را منتشر کرد 
و مدعی پرداخت حقوق ۱۰۰ میلیون تومانی 
به یک نماینده مجلس شد. به رغم اینکه توسط 
نمایندگان مجلس توضیح داده شد که این فیش 
مربوط به حقوق نیست و مربوط به هزینه های 
دفاتر، نیروهای شاغل در این دفاتر و انجام وظایف 
نمایندگی در حوزه های انتخابیه است، جریانی با 
تکرار عبارت سراسر دروغ حقوق ۱۰۰ میلیون 
تومانی نمایندگان، تلاش کردند مجلسی که در 
سال آخر خود به رغم برخی نقاط ضعف، در یک 
نگاه کلی مدال افتخار مجلس انقلابی را گرفته 

است، تخریب کند. 
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افشاگری در یک برنامه طنز

 راز حقوق نمایندگان مجلس!
   چه کسانی گرداننده دفاتر نمایندگان هستند؟

آرمان ملی- حمید شجاعی: انتخابات همواره 
صحنه رقابت جریان های سیاسی برای کسب قدرت 
در مناصب انتخابی است و از گذشته تاکنون نیز دو 
جریان سیاسی اصلی کشور یعنی اصلاح طلبان و 
اصولگرایان با هم رقابت داشته اند که در برخی مقاطع 
اصلاح طلبان  پیروز انتخابات  مختلف اعم از ریاست 
جمهوری، مجلس و شوراها بوده اند و در مقاطعی نیز 
بالعکس جریان مقابل پیروز انتخابات شده است. اما 
به نظر می رسد که مساله انتخابات و صندوق رای دیگر 
آن طور که مثل سابق بررسی و تحلیل می شده نیست 
و حداقل دو انتخابات اخیر، نوع و درصد مشارکت مردم 
در انتخابات مجلس 9۸ و ریاست جمهوری ۱۴۰۰ 
بیانگر این است که  بخشی از جامعه صندوق رای را 
محلی برای تغییر رویکردها و نگرش های حاکم بر دولت 
یا مجلس نمی دانند. با این حال اینکه نوع نگاه جامعه به 
مساله انتخابات چگونه است و اساسا چه مسائلی باعث 
شده تا مردم اساسا از جریانات سیاسی  گذر کرده  یک 
بحث و مساله دیگر نوع مواجهه جریانات سیاسی با 
مقوله انتخابات است. پر واضح است که اصولگرایان 
همواره پای ثابت انتخابات تحت هر شرایطی هستند 
و زمین انتخابات هر طور که تعریف شود آنها در آن 
نقش آفرین خواهند بود. اما برای جریان اصلاح طلب 
شرایط اینگونه نیست و آنها شرایط خاص خود را بر ای 
حضور در انتخابات دارند. یکی از مهم ترین این شرایط 
نیز امکان ورود با حداکثر ظرفیت موجود در این جریان 
است. در همین راستا اخیرا سعید حجاریان نظریه پرداز 
اصلاح طلب در خصوص بحث اصلاح طلبان و انتخابات 
در گفت وگویی  شروطی برای مشارکت اصلاح طلبان در 
انتخابات مطرح کرده. شروط حجاریان عبارتند از  اینکه؛ 
تمامی اصلاح طلبان بپذیرند در انتخابات مشارکت 
کنند؛ شورای نگهبان کسی را ردصلاحیت نکند؛ مردم 
متقاعد شوند، لازم است در انتخابات شرکت کنند؛ تمام 
کرسی های مجلس آینده در اختیار اصلاح طلبان قرار 
بگیرد، انتخابات بدون هیچ  حاشیه ای برگزار شود و در 
نهایت اینکه لوایح اصلاح طلبان توسط شورای نگهبان 
رد نشود. نگاهی به شروط حجاریان برخی نکات را یادآور 

می شود. اینکه نوع مواجهه اصلاح طلبان با حاکمیت 
چگونه است، چه میزان رویکرد مثبتی از سوی حاکمیت 
به حضور فعال اصلاح طلبان در انتخابات مجلس وجود 
دارد و اساسا با توجه به نارضایتی های معیشتی موجود در 
جامعه آنها می توانند امیدوار به حضور حداکثری مردم 
و حمایت از اصلاح طلبان  باشند یا خیر. به نظر می رسد 
پاسخ به این نکات می تواند مساله حضور اصلاح طلبان 

در انتخابات را تا حدی حل و توجیه پذیر نماید. 
  شرط و شروط را بپذیرید بعد وارد شوید

پس از اظهارات اخیر حجاریان در خصوص حضور 
اصلاح طلبان در انتخابات، شروط ۶ گانه و استعفای 
رئیس جمهور؛ محمدرضا باهنر، دبیرکل جامعه اسلامی 
مهندسان در این خصوص گفت: این نوعی هنجارشکنی 
است. رفتن و آمدن دولت سازوکار دارد. همین مجلس 
یازدهم وقتی شروع کارکرد برخی از نمایندگان 
دنبال عدم کفایت سیاسی آقای روحانی بودند. حتی 
یادم هست سال 9۰ که آقای احمدی نژاد ۱۰ روزی 
خانه نشینی کرد برخی دوستان دو آتیشه او در مجلس 
پیش من  آمدند و موضوع در دستور قرار گرفتن عدم 
کفایت سیاسی رئیس جمهور را خواستار شدند که من 
خیلی با آنها برخورد کردم و گفتم »از خیلی رفتارهای 
احمدی نژاد خوشم نمی آید، اما عدم کفایت سیاسی 
کار کوچک و ساده ای نیست.« رئیس مجمع نیروهای 
خط امام و رهبری تصریح کرد: در مجموع اینکه برخی 
برای آمدن به صحنه انتخابات شرط می گذارند، معنا 
ندارد. آقای حجاریان برای آمدن شما حاکمیت شرط 
می گذارد، نه آنکه شما برای حاکمیت شرط بگذارید. اگر 
خواستید وارد انتخابات شوید یکسری شرط و شروط 

است، اینها را بپذیرید بعد تشریف بیاورید. 
    باید با حاکمیت گفت وگو کنیم

یک فعال سیاسی اصلاح طلب در ارتباط با اظهارات 
اخیر در خصوص حضور در انتخابات بیان کرد: اگر 
اصلاح طلبان بخواهند در انتخابات شرکت کنند و 
نظام هم تصمیم داشته باشد که مشارکت حداکثری را 
به دست بیاورد بهترین و نتیجه بخش ترین راه و روش؛ 
گفت وگو و تعامل با حاکمیت است. محمدصادق جوادی 

حصار به »آرمان ملی« گفت: اینکه آقای حجاریان 
بخواهند مطالبات حداکثری خود را مطرح کند آقای 
باهنر نمی تواند به عنوان سخنگوی نظام این اظهارات 
را نقد کنند و اگر هم بخواهد خود را به عنوان مدافع 
جریان موجود معرفی کند باید از جانب جریان موجود 
نمایندگی داشته باشند که بنشینند مذاکره کنند 
و دلایل خود را برای اینکه این روش نتیجه بخش، 
مشارکت آفرین و تضمین کننده حضور و پشتوانه 
مردمی نظام است ارائه دهد و دلایل طرف مقابل را 
برای اینکه این روش ها کارآمد نبوده و نیست بشوند تا 
به یک نقطه تفاهمی برسند. وی افزود: اینکه از موضع 
قدرت صحبت شود که اصلاح طلبان نمی توانند تعیین 
تکلیف کنند بدین معنا است که ما نمی خواهیم شما 
در انتخابات حضور داشته باشید و مشارکت کنید. 
اتفاقا آقای حجاریان نیز همین را می گوید که اگر قرار 
است در انتخابات شرکت کنیم و هیچ نتیجه ای نگیریم 
و کاندیدای مورد نظرمان حضور نداشته باشند امکان 
حضور نیست و به لحاظ عقلی نمی آییم در بازی که 
بازنده هستیم شرکت کنیم. طیف زیادی از اصلاح طلبان  
همین حرف آقای حجاریان را می زنند، اما می گویند باید 

از این موضع با حاکمیت صحبت کنیم. 
  انتخابات رقابتی نباشد دستاوردی نخواهد 

بود
 یک عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران در 
خصوص نحوه مواجهه اصلاح طلبان در انتخابات 
پیش رو اظهار کرد: اگر به قانون اساسی و عرف نظام های 
دموکراتیک توجه کنیم حاکمیت باید تابع و تامین 
کننده منافع ملت باشد. در همه نظام های دموکراتیک 
ملت ها رقم زننده سرنوشت خود و تعیین حاکمیت 
هستند. علی محمد نمازی به »آرمان ملی« گفت: 
صحبت آقای باهنر  منطقی نیست. امام)ره( نیز میزان را 
رای ملت می دانست و از این سخن نیز مشخص می شود 
که تعیین تکلیف با ملت است. وی افزود: اصلاح طلبان 
نیز باید مطمئن شوند که اگر وارد انتخابات شوند  باید 
زمینه رقابت فراهم باشد. اگر انتخابات رقابتی نباشد 

دستاوردی نخواهد بود. 

نحوه مشارکت اصلاح طلبان در انتخابات در گفت وگوی کارشناسان با »آرمان ملی«: 

تعامل با حاکمیت برای انتخابات رقابتی

ناصر نقویان: 

 باید به سوالات نسل جوان
 پاسخ بدهیم

امروز مثل اکسیژن به شهید 
بهشتی و شهید مطهری نیاز داریم

مسائل مذهبی طی  کارشناس  یک 
سخنانی گفت: در روزگاری به سر می بریم 
که بسیاری از جوانان اطراف ما دارند تلاش 
می کنند انقلابیون را از انقلاب کردن 
پشیمان کنند و یکی از معیار هایی که ما 
را محکم نگه می دارد اندیشه های شهید 
بهشتی است. فرارو نوشت: حجت الاسلام 
والمسلمین ناصر نقویان تأکید کرد: من 
سراغ ندارم که یک کسی همه فریاد هایی 
که دارد را با بلندترین صدا ها فریاد بکشد، 
ولی ما نتوانیم مطلبی از شهید بهشتی 
به او نشان بدهیم. همه فریاد هایی که 
تو می زنی ۵۰ سال پیش شهید بهشتی 
فرموده است. وی افزود: شهید بهشتی 
نای عالم به شرایط زمان بود و  فقیه دا
آینده نگری که صد ها سال جلوتر از خودش 
را می دید و سخن می گفت و می خروشید و 
آنجا که باید سکوت کند، سکوت می کرد. 
نقویان با اشاره به نقش شهید بهشتی در 
تدوین قانون اساسی، اظهار داشت: الان 
متوجه می شویم که یک فقیه قانونمند 
چه فرقی با یک فقیه قانون گریز دارد 
و اگر فریاد های شهید بهشتی نبود، ما 
قانون های دیگری داشتیم. وی یادآور 
شد: مرحوم شهید بهشتی از همه نوع 
تظاهر و خودنمایی برای نشان دادن زهد 
و عبادت فراری بود. امروز عده ای حاضر 
نیستند نامه ای که بدون عناوین و القاب 
نوشته شده را بخوانند. امروز ما به شما 
نیاز داریم. این کارشناس مسائل مذهبی 
اظهار داشت: به خاطر مسأله حجاب که 
مدتی که جامعه را گرفتار آن کرده ایم، 
جملاتی از شهید بهشتی بر در و دیوار 
زده اند و آقازاده های ایشان واکنش نشان 
دادند که این همه تفکر شهید بهشتی 
نیست؛ این یک انتخاب گزینشی است 
و ما هم به آن راضی نیستیم. وی افزود: 
شهید بهشتی از نادره های دوران بود که 
هم خوب حرف می زد و هم حرف خوب 
می زد. من بسیاری را سراغ دارم که فقط 
باید از دور با آن ها نشست و برخاست 
کنید و نزدیکشان که شوید از آن ها بیزار 
می شوید. شهید بهشتی می جوشد که 
سعی کنید قدری بازار تبلیغات کلامی 
و قلمی کم رونق شود و توصیه می کنم 
توان مان را بر تبلیغ عملی بگذاریم. نقویان 
تأکید کرد: شهید بهشتی با استنادات 
فراوان قرآنی و بحث های شیرین ثابت 
می کند اساسا جامعه ای اسلامی است که 
همه به سمت خیر دعوت کنند و می گوید 
کسی می تواند دعوت به خیر کند که عاشق 
مردم باشد. اگر دیدید در شهر مسابقه 
پست گیری است بدانید دروغ می گویند 
که ما مردم را دوست داریم. اگر احساس 
کردم کسی بهتر از من سخن می گوید و 
من بر این اریکه نشستم، خیانت کرده ام. 
وی با اشاره به اینکه شهید بهشتی سال ۵۴ 
مشکلات امروز ما را می گوید، تصریح کرد: 
ایشان می فرماید خیر یعنی هر چیزی که 
پسندیده و زیبا و برای جامعه خوب است. 
شهید بهشتی با جسارت می گوید شما 
نید به سمت فساد بروید و اگر  باید بتوا
نرفتید، هنر این است؛ نه اینکه همه جا را 
ببندید و بعد بگویید الحمدلله جامعه به 
سمت فساد نرفت. جامعه ای که این مقدار 
اختلاف طبقاتی در آن باشد، دارای کمبود 
است. این کارشناس مسائل مذهبی افزود: 
تربیتی که اسلام می خواهد، باید روی 
محور آدمیت دور بزند؛ نه اینکه عنوان 
چنین و چنان دارد. شهید بهشتی می گوید 
هر چیزی که قدرت و زمینه فرماندهی 
و بازدارندگی دارد در زیرمجموعه امر 
و نهی قرار می گیرد. وی ادامه داد: اگر 
معروف و منکر را با زمینه ها برای مردم 
روشن کنید کسی دنبال منکر نمی رود. 
بیش از آمار جنگ، کشته های جاده ای 
ما است و از طرف دیگر فشار می آورید که 
بچه داری فلان است. وی گفت: خانمی 
که روسری اش را بر می دارد می گوید 
می خواهم مبارزه کنم. باید به سوالات 
نسل جوان پاسخ بدهیم و پاسخی نداریم. 
باید دقت کنیم که با بگیر و ببند و داغ 
و درفش کار پیش نمی رود. آن نهی از 
منکری در اسلام به رسمیت شناخته 
می شود که سازنده باشد. نقویان اظهار 
دیگر  جای  در  بهشتی  شهید  داشت: 
می فرماید هر حکومتی در معرض خطر 
انحراف از حق است و لذا بزرگان جامعه 
و توده مردم وظیفه دارند امر به معروف و 
نهی از منکر واقعی را متوجه آنجا کنند. وی 
در پایان تأکید کرد: امروز مثل اکسیژن به 
شهید بهشتی و شهید مطهری نیاز داریم .

محمدصادق جوادی حصار: 
اصلاح طلبان با حاکمیت 
گفت وگو کنند

محمدرضا باهنر: 
حاکمیت شرط 
می گذارد؛ نه حجاریان 

علی محمد نمازی: 
اصلاح طلبان باید از 
رقابتی بودن انتخابات 
مطمئن شوند

 رأی جدید 
 بـرای

 اکبر طبری

مرکز رسانه قوه قضاییه  روز گذشته اطلاعیه جدیدی 
درباره اکبر طبری صادر کرد که در آن آمده است: با پذیرش 
اعاده دادرسی اکبر طبری مطابق ماده ۴۷۴ قانون مجازات 
اسلامی و قانون ۵۳۰ کیفری پرونده به شعبه ۱۵ دادگاه 
کیفری یک تهران ارجاع داده شد. بعد از ارجاع پرونده 
از دیوان عالی کشور به شعبه هم عرض این پرونده مجددا 
رسیدگی و دادگاه، میزان قرار وثیقه قبلی طبری که ۱۰۰ 
میلیارد تومان بود را افزایش و به ۳۰۰ میلیارد تومان تغییر 
داد تا وی با سپردن وثیقه تا رسیدگی نهایی و صدور رای 
قطعی از زندان آزاد شود. طبق آخرین پیگیری ها، حکم 
پرونده اکبر طبری مدتی پیش در شعبه هم عرض مجددا 

صادر و وی به مجازات حبس محکوم شده است. 

زمینه انتخابات 
پر شور فراهم 

شود

انتخاب آذرمنصوری به ریاست جبهه اصلاحات خوب است 
یا خیر. فیاض زاهد، استاد دانشگاه و فعال سیاسی اصلاح طلب 
می گوید: این خطر آذر منصوری را تهدید می کند که به جای اینکه 
نماینده اجماع و معدل اصلاح طلبان با همه تنوع ها باشد، در 
شکل عضو حزب اتحاد نقش بازی کند. اگر آذر منصوری که برای 
ایشان بسیار هم احترام قائل هستم متوجه جایگاه جدید خود 
نشود، منجر به شکاف عمیقی در جریان اصلاحات خواهد شد. 
لذا توصیه من به عنوان یک دوست به ایشان آن است که او امروز 
رهبر جریان اصلاحات است و جریان اصلاحات را باید هدایت کند 
و نکته دوم اینکه از شکل یک عنصر صرفا مبارز و کنشگر سیاسی 
به یک رجل سیاسی یا یک بوروکرات سیاسی باید بدل شود. اگر 
حاکمیت دنبال انتخابات پر شور است، زمینه های آن فراهم شود.


